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PROTOKÓŁ Nr LI/2023 
 
z LI Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój, odbytej w dniu 26 października 2023 roku w budynku 
administracyjnym Urzędu Gminy w Solcu-Zdroju, w godz. od 8:00 do 11:40. 
        

Ad.1. Otwarcia LI Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój dokonał Przewodniczący Rady Gminy 
Paweł Patrzałek. Poinformował zebranych, że przebieg Sesji Rady Gminy jest transmitowany i 
utrwalany za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk, zgodnie z art. 20 ust. 1b 
ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym. Następnie przywitał radnych Rady 
Gminy Solec-Zdrój oraz obecnych pracowników Urzędu Gminy i Sołtysów.  
   

Ad.2. Przewodniczący Rady poinformował, że ustawowy skład Rady wynosi 15 
radnych. Obecnych jest 12 radnych, co stanowi kworum niezbędne do prowadzenia obrad 
Rady Gminy Solec-Zdrój oraz podejmowania prawomocnych uchwał. 
Radni nieobecni: Marcin Oszywa oraz Paweł Fortuna, Paweł Koźbiał.  

Lista obecności w załączeniu. 
 

Ad.3. Przewodniczący Rady Paweł Patrzałek odczytał porządek posiedzenia, który 
przedstawia się następująco: 
 

1. Otwarcie LI Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Przyjęcie porządku LI Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój. 
4. Przyjęcie Protokołu z L Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój. 
5. Złożenie do Przewodniczącego Rady Gminy pisemnych interpelacji i zapytań radnych. 
6. Informacja Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami. 
7. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o złożonych oświadczeniach majątkowych. 
8. Informacja Wójta Gminy Solec-Zdrój o złożonych oświadczeniach majątkowych. 
9. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Solec-Zdrój w roku szkolnym 
2022/2023. 
10. Podjęcie uchwał: 
a) uchwała w sprawie ustalenia Regulaminu korzystania z publicznego parku zdrojowego  
w Solcu - Zdroju, będącego własnością Gminy Solec – Zdrój; 
b) uchwała w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. "Program rehabilitacji 
leczniczej mieszkańców Gminy Solec-Zdrój na lata 2024 – 2025"; 
c) uchwała w sprawie wyrażenia woli udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej 
w roku 2023 dla Powiatu Buskiego na dofinansowanie zadania pn. „Przebudowa drogi 
powiatowej Nr 1008T Ludwinów- Parchocin- Podwale od km 0+000 do km 2+530 dł. 2 530 
m.”; 
d) uchwała w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Solec-Zdrój na lata 2023 – 
2032; 
e) uchwała w sprawie zmiany budżetu Gminy na 2023 rok; 
f) uchwała w sprawie przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Solec-Zdrój w 2023 roku”; 
g) uchwała w sprawie wspólnego przygotowania i realizacji projektu partnerskiego pn. 
„Rozwój infrastruktury dla ruchu niezmotoryzowanego poprzez budowę dróg rowerowych 
Busko-Zdrój – Solec-Zdrój”. 
11. Wolne wnioski i zapytania. 
12. Zakończenie obrad. 
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W trakcie przedstawiania porządku posiedzenia, do obrad dołączył radny Paweł Koźbiał. 
Przewodniczący Rady poinformował, że w sesji uczestniczy 13 radnych, a następnie zarządził 
głosowanie nad porządkiem posiedzenia. Ze względu na problemy techniczne ponowiono 
głosowanie. Za przyjęciem proponowanego porządku LI Sesji Rady Gminy głosowało 13 
radnych, 0 – przeciw, 0 – wstrzymujących się. Porządek został przyjęty. 
 
 Ad.4. Nikt z obecnych radnych nie wniósł żadnych uwag do protokołu z L Sesji Rady 
Gminy. Protokół został przyjęty.        
 

Ad.5. Pisemną interpelację wnieśli radni Paweł Koźbiał oraz Paweł Patrzałek.  
 
Ad.6. Wójt Adam Pałys przedstawił informację z wykonania uchwał podjętych na L 

Sesji Rady Gminy Solec-Zdrój. Następnie, zostały przedłożone informacje  
z działalności Referatu Finansów, Referatu Inwestycji Rozwoju Gminy i Środowiska, Referatu 
Organizacyjnego, Promocji i Kultury oraz Referatu Gospodarki Komunalnej. 
 
W takcie przedstawiania informacji z działalności w okresie między sesjami, do obrad 
dołączył Przewodniczący Rady Powiatu Andrzej Gądek.  
 
Radny Eryk Grabowski: 
- jaki jest dalszy bieg po kontroli RIO- jakie procentowo wpłynęły środki i czy ta największa 
suma została już wpłacona; 
- co to za pojazd ekologiczny będzie zakupiony; 
- kwartalnik nie został umieszczony na stronie internetowej. 
 
Skarbnik Gminy: 
- większość decyzji została wydana. Dla jednego podatnika, rozpoczęcie kontroli polegało na 
tym, że komisja poszła do niego 3 razy, ale podatnik nie był zainteresowany udzielaniem 
informacji. Kolejna wizyta została umówiona na poniedziałek. Trudno stwierdzić, jak 
zakończy się ta sprawa. Sprawa Malinowych Hoteli została przekazana za pośrednictwem 
SKO w Kielcach do rozpatrzenia przez organ podatkowy miasta Buska. 
 
Wójt: 
- w związku z tym, że jesteśmy związani z Malinowymi Hotelami umową koncesji, 
wystąpiliśmy do SKO o wyznaczenie organu do poprowadzenia tej sprawy podatkowej. 
Wyznaczono do tego Miasto i Gminę Busko-Zdrój. 
 
Z-ca Wójta: 
- planujemy zakupić pojazdy dla Referatu Gospodarki Komunalnej. Mają to być ciągniki oraz 
1 lub 2 pojazdy elektryczne typu Melex dla osób sprzątających, a także osprzęt do nich i 
samochód dostawczy do obsługi. 
 
Wójt: 
- chcemy, żeby były to urządzenia do sprzątania oraz podcinania gałęzi. 
 
Radny Marian Mastaliński: 
- koncesję uzyskał nowy odwiert. Czy można coś bliżej na ten temat. 
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Z-ca Wójta: 
- jest to odwiert Karol- jeden zlikwidowano, a odwiercono nowy o porównywalnej 
wydajności z tym, co był. 
 
Radny Stanisław Żelazny: 
- czy będzie ponawiany wniosek dotyczący cmentarzy. 
 
Wójt: 
- nabór ogłaszany był dwa razy i dwa razy składaliśmy wnioski, oba zostały odrzucone.  
 
Radny Grzegorz Lasak: 
- jeżeli nie dostaliśmy dofinansowania, to czy jest jakaś alternatywa. 
 
Wójt: 
- w budżecie gminy można przeznaczyć środki na cele konserwatorskie. Parafia może 
wówczas zgłosić się do konkursu i otrzymać te środki.  
 
Radny Eryk Grabowski: 
- czy ksiądz od siebie przewiduje jakieś środki. 
 
Wójt: 
- to pytanie do księdza proboszcza. Zawsze można wymagać jakiegoś udziału własnego.  
 
Przewodniczący Rady ogłosił, że Informacja została przyjęta. 
Informacja – w załączeniu. 
 

Ad.7. Przewodniczący Paweł Patrzałek przedstawił informację o złożonych 
oświadczeniach majątkowych radnych oraz Pismo od Wojewody Świętokrzyskiego.  
Informacja oraz Pismo w załączeniu. 
 

Ad.8. Wójt Adam Pałys przedstawił informację o złożonych oświadczeniach 
majątkowych pracowników Urzędu Gminy. 
Informacja w załączeniu. 
 
 Ad.9. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy Solec-Zdrój w roku 
szkolnym 2022/2023. 
 
Nikt z obecnych nie zgłosił uwag pod adresem Informacji. Przewodniczący Rady 
poinformował, że Informacja została przyjęta. 
Informacja – w załączeniu. 
 
Radny Eryk Grabowski: 
- składa wniosek formalny o udanie się w ramach sesji na teren parku gminnego. 
Nawierzchnia alejek została wymieniona na prawie taką samą, co w dalszym ciągu generuje 
te same problemy. Uważa, że zostało to niewłaściwie zaprojektowane.  
 
Przewodniczący Rady Paweł Patrzałek otworzył dyskusję nad zgłoszonym wnioskiem.  
 
Radny Grzegorz Lasak: 



4 

 

- uważa, że opuszczenie posiedzenia sesji nie jest dobrym pomysłem. Można zaplanować 
takie wyjście w innym terminie.  
 
Radny Eryk Grabowski: 
- zaznaczył, że zależy mu na tym, aby odbyło się to w ramach sesji. 
 
Następnie, w związku z brakiem innych uwag, Przewodniczący Rady poddał złożony wniosek 
formalny pod głosowanie. 
 
Za przyjęciem wniosku głosował 1 radny (E. Grabowski), 12 radnych było przeciw,  
nikt nie wstrzymał się od głosu. Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że wniosek 
formalny nie uzyskał aprobaty.  
 
Radny Eryk Grabowski: 
- składa wniosek formalny, aby w ramach bieżącej sesji przeprowadzić debatę na temat 
rewitalizacji. Wypowiedzi nie byłyby wówczas ograniczone czasowo. 
 
Nikt nie zabrał głosu w dyskusji na temat wniosku formalnego, w związku z czym, 
Przewodniczący Rady poddał złożony wniosek formalny pod głosowanie. 
 
Za przyjęciem wniosku głosował 1 radny (E. Grabowski), 11 radnych było przeciw, 1 radny 
wstrzymał się od głosu (J. Powroźnik). Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że 
wniosek formalny nie uzyskał aprobaty.  
 
 Ad. 10a/ Przewodniczący Paweł Patrzałek poinformował, że projekt uchwały  
w sprawie ustalenia Regulaminu korzystania z publicznego parku zdrojowego w Solcu - 
Zdroju, będącego własnością Gminy Solec – Zdrój był szczegółowo omawiany na posiedzeniu 
komisji stałych Rady Gminy i otrzymał ich pozytywną rekomendację. Zaznaczył, że Komisja 
ds. Rolnictwa i Restrukturyzacji Wsi nie brała udziału w głosowaniach nad projektami 
uchwał, ponieważ nie osiągnęła wymaganego kworum. Następnie odczytał uchwałę. 
 
Nikt z obecnych nie zgłosił uwag pod adresem uchwały, w związku z czym uchwała została 
poddana pod głosowanie.  Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych, 0 – przeciw,  
0 – wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr LI/310/2023 w sprawie ustalenia Regulaminu korzystania z publicznego parku 
zdrojowego w Solcu - Zdroju, będącego własnością Gminy Solec – Zdrój – w załączeniu. 
 
 Ad. 10b/ Przewodniczący Paweł Patrzałek poinformował, że projekt uchwały  
w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. "Program rehabilitacji leczniczej 
mieszkańców Gminy Solec-Zdrój na lata 2024 – 2025" był szczegółowo omawiany na 
posiedzeniu komisji stałych Rady Gminy i otrzymał ich pozytywną rekomendację. Następnie 
odczytał uchwałę. 
 
Nikt z obecnych nie zgłosił uwag pod jej adresem, w związku z czym poddał uchwałę pod 
głosowanie. Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych, 0 – przeciw, 0 – wstrzymujących 
się. 
 
Uchwała Nr LI/311/2023 w sprawie przyjęcia programu polityki zdrowotnej pn. "Program 
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rehabilitacji leczniczej mieszkańców Gminy Solec-Zdrój na lata 2024 – 2025" – w załączeniu. 
 
 Ad. 10c/ Przewodniczący Paweł Patrzałek poinformował, że projekt uchwały  
w sprawie wyrażenia woli udzielenia pomocy finansowej w formie dotacji celowej w roku 
2023 dla Powiatu Buskiego na dofinansowanie zadania pn. „Przebudowa drogi powiatowej 
Nr 1008T Ludwinów- Parchocin- Podwale od km 0+000 do km 2+530 dł. 2 530 m.” był 
szczegółowo omawiany na posiedzeniu komisji stałych Rady Gminy i otrzymał ich pozytywną 
rekomendację. Następnie odczytał uchwałę. 
 
Radny Eryk Grabowski: 
- sprawa budowy drogi Ludwinów-Parchocin od samego początku wzbudza kontrowersje. 
Chciałby wiedzieć, czy do tej pory Rada Gminy Solec-Zdrój podejmowała uchwałę w sprawie 
przeznaczenia 100 tys. zł na tę właśnie drogę. Dopytywał o to Przewodniczącego Rady, ale 
nie umiał mu odpowiedzieć. 
 
Wójt: 
- Rada Gminy nie podejmowała takiej uchwały. 
 
Przewodniczący Rady Paweł Patrzałek: 
- poprosił radnego, aby ten dokładnie przytaczał jego słowa. Powiedział, że nie 
podejmowano takiej uchwały, przynajmniej on tego nie pamięta. 
 
Radny Eryk Grabowski: 
- na ostatniej sesji Rady Powiatu poruszony został temat tej drogi. Uważa, że Przewodniczący 
Rady Powiatu w swoich wypowiedziach podaje różne źródła finansowania tej drogi. Gmina 
Solec-Zdrój boryka się z problemami finansowymi. Jest przeciwny finansowaniu tej drogi, 
ponieważ powiat drogę zrealizował i jest ona już odebrana. Te pieniądze można by 
przeznaczyć na coś innego, np. na zakup gilotyny. Twierdzi, że radny Grzegorz Lasak również 
minął się z prawdą, zabierając głos na ostatniej sesji Rady Powiatu i potwierdzając, że Gmina 
Solec-Zdrój podjęła wspomnianą wcześniej uchwałę. 
 
Przewodniczący Rady Paweł Patrzałek: 
- Rada Gminy Solec-Zdrój nie funkcjonuje jako osobny byt w samorządności powiatowej. 
Współpracujemy z Radą Powiatu. Jeżeli deklarujemy, że dofinansujemy coś, co tak naprawdę 
jest dla naszej gminy, to nie możemy się później z tego wycofywać. Byłoby to niepoważne. 
Należy pamiętać, że taka współpraca jest obustronna.  
 
Radny Grzegorz Lasak: 
- od zawsze było tak, że kiedy drogi powiatowe były realizowane na terenach gmin, to gminy 
te brały w tym udział. Nasza gmina, biorąc pod uwagę wartość realizowanych inwestycji, 
dokładała zawsze najmniejszy udział własny. Jest to zasługa również Przewodniczącego Rady 
Powiatu. Uważa, że procedowana uchwała jest zgodna z prawem. Tak się realizuje drogi już 
od lat.  
 
Wójt: 
- od lat wspólnie realizujemy pewne zadania z powiatem. Tak powstała droga przez Piasek 
Wielki do Strażnika czy droga przez Wełnin. Omawiana droga otrzymała dofinansowanie z 
pieniędzy rządowych i wówczas starosta buski zwrócił się z zapytaniem, czy będziemy 
partycypować w kosztach. Odpowiedział, że zwróci się z tym do Rady, ale uchwała nie 
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została podjęta. Kiedy Starosta ponownie zwrócił się z takim zapytaniem, pojawił się pomysł 
przeznaczenia dofinansowania dla powiatu w projekcie budżetu na 2024 rok.  Okazało się 
jednak, że możliwym stało się udzielenie tego dofinansowania już z bieżącego budżetu. 
Droga jest odebrana, ale nie jest jeszcze rozliczona, dlatego wniósł o przeznaczenie 50 tys. zł 
na jej dofinansowanie. Uważa, że dofinansowanie tej drogi jest zasadne. 
 
Radny Stanisław Żelazny: 
- jest za udzieleniem tego dofinansowania. Dziwi go ta cała dyskusja. Zawsze było tak, że 
dokładaliśmy do zadań realizowanych przez powiat na terenie gminy. Zwracając się do 
Radnego Grabowskiego: U Pana też tak było i wtedy nie przeszkadzało Panu, że 
dokładaliśmy, a też można było przeznaczyć te środki na coś innego. Nie rozumie, skąd taka 
niechęć do tamtych stron.  
 
Radny Łukasz Madej: 
- razi go taka hipokryzja. Ktoś, kto prawie każdemu zarzuca kłamstwa i przeinaczenia, sam 
płynnie przechodzi w pewnych tematach. Nie tak dawno głosowano na temat drogi w 
Wełninie. Jego zdaniem droga w Wełninie była w lepszym stanie niż droga na Ludwinów. 
Wówczas Radny nie miał pomysłów, żeby przeznaczać na coś innego tę znacznie większą 
kwotę. Jest to hipokryzja.  
 
Radny Włodzimierz Grabda: 
- głosował za chodnikiem w Wełninie. Jeżeli powiat robi coś na terenie naszej gminy, 
nieważne w jakiej miejscowości, zawsze głosuje za. Radny ingeruje w sprawy innych 
miejscowości, czego przykładem jest sprawa ścieżki przez Piasek.  
 
Radny Jan Powroźnik: 
- zwraca się z prośbą do Przewodniczącego Rady Powiatu o mówienie prawdy. Pan 
Przewodniczący krytykuje rząd i twierdzi, że powiat nie dostaje pieniędzy, a teraz okazało się, 
że na drogę Ludwinów - Parchocin pieniądze jednak poszły. Dopomina się o drogę Żuków – 
Piasek. Prosi o niewprowadzanie ludzi w błąd.  
 
Radny Eryk Grabowski: 
- zarzuca kłamstwo, ponieważ na sesji Rady Powiatu Radny Gądek podsumował, że uchwała 
została podjęta, Pan Lasak to potwierdził, a przecież tak nie jest. Przed chwilą zostało 
stwierdzone, że Rada Gminy Solec-Zdrój takiej uchwały nie podjęła. Uważa, że droga 
Świniary – Trzebica jest w o wiele gorszym stanie, podobnie droga z Piasku na Gadawę, a nie 
ma na nie pieniędzy.   
 
Radny Marian Mastaliński: 
- proponuje wrócić do tematu: czy jesteśmy za dofinansowaniem 50 tysięcy, czy przeciw. 
 
Przewodniczący Rady poddał uchwałę pod głosowanie. Za przyjęciem uchwały głosowało 12 
radnych, 1 – przeciw (E. Grabowski), 0 – wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr LI/312/2023 w sprawie wyrażenia woli udzielenia pomocy finansowej w formie 
dotacji celowej w roku 2023 dla Powiatu Buskiego na dofinansowanie zadania pn. 
„Przebudowa drogi powiatowej Nr 1008T Ludwinów- Parchocin- Podwale od km 0+000 do 
km 2+530 dł. 2 530 m.” – w załączeniu. 
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 Ad. 10d/ Przewodniczący Paweł Patrzałek poinformował, że projekt uchwały  
w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Solec-Zdrój na lata 2023 – 2032 był 
szczegółowo omawiany na posiedzeniu komisji stałych Rady Gminy i otrzymał ich pozytywną 
rekomendację.  
 
Skarbnik Gminy:  
- ponieważ na komisjach został zaakceptowany projekt uchwały w sprawie wspólnego 
przygotowania i realizacji projektu partnerskiego pn. „Rozwój infrastruktury dla ruchu 
niezmotoryzowanego poprzez budowę dróg rowerowych Busko-Zdrój – Solec-Zdrój” o 
wartości 16 470 000 zł, do tej wielkości zostały dostosowane załączniki zarówno pod WPF, 
jak i uchwałą budżetową.  
 
Przewodniczący Paweł Patrzałek odczytał uchwałę. Nikt z obecnych nie zgłosił uwag pod jej 
adresem, w związku z czym poddał uchwałę pod głosowanie.  Za przyjęciem uchwały 
głosowało 12 radnych, 0 – przeciw, 1 – wstrzymał się od głosu (E. Grabowski). 
 
Uchwała Nr LI/313/2023 w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Solec-Zdrój na 
lata 2023 – 2032– w załączeniu. 
  
 Ad. 10e/ Przewodniczący Paweł Patrzałek poinformował, że projekt uchwały  
w sprawie zmiany budżetu Gminy na 2023 rok był szczegółowo omawiany na posiedzeniu 
komisji stałych Rady Gminy i otrzymał ich pozytywną rekomendację. Następnie odczytał 
uchwałę. 
 
Nikt z obecnych nie zgłosił uwag pod adresem uchwały, w związku z czym uchwała została 
poddana pod głosowanie.  Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych, 0 – przeciw,  
0 – wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr LI/314/2023 w sprawie zmiany budżetu Gminy na 2023 rok – w załączeniu. 
 
 Ad. 10f/ Przewodniczący Paweł Patrzałek poinformował, że projekt uchwały  
w sprawie przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie gminy Solec-Zdrój w 2023 roku” był szczegółowo omawiany 
na posiedzeniu komisji stałych Rady Gminy i otrzymał ich pozytywną rekomendację. 
Następnie odczytał uchwałę. 
 
Nikt z obecnych nie zgłosił uwag pod adresem uchwały, w związku z czym uchwała została 
poddana pod głosowanie.  Za przyjęciem uchwały głosowało 13 radnych, 0 – przeciw,  
0 – wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr LI/315/2023 w sprawie przyjęcia „Programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Solec-Zdrój w 2023 
roku” - w załączeniu.  
 
 Ad. 10g/ Przewodniczący Paweł Patrzałek poinformował, że projekt uchwały  
w sprawie wspólnego przygotowania i realizacji projektu partnerskiego pn. „Rozwój 
infrastruktury dla ruchu niezmotoryzowanego poprzez budowę dróg rowerowych Busko-
Zdrój – Solec-Zdrój” był szczegółowo omawiany na posiedzeniach komisji stałych Rady Gminy 
i otrzymał ich pozytywną rekomendację. Następnie odczytał uchwałę. 
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Radny Eryk Grabowski: 
- z jakich środków własnych będzie pochodził wkład własny; 
- po spotkaniu w Piasku Małym wójt zadeklarował, że roześle do wszystkich 
zainteresowanych osób informację, że mogą składać uwagi i zapytania. Czy to zostało 
spełnione. 
 
Wójt: 
- WPF mówi, że to będą środki własne, bez doprecyzowania, z czego będą pochodzić. Tak jest 
przy każdej inwestycji; 
- zadeklarował, że zostaną zawiadomieni i zostali zawiadomieni przez geodetów, którzy 
wyznaczali pas. U każdego zainteresowanego był geodeta.  
 
Radny Eryk Grabowski: 
- uważa, że pominięto mieszkańców i nie było żadnych konsultacji. Będzie głosował 
przeciwko tej uchwale.  
 
Radny Włodzimierz Grabda: 
- mieszkańcy Piasku Małego, którzy mieli chęć, uczestniczyli w pomiarach geodetów. 
 
Przewodniczący Paweł Patrzałek poddał uchwałę pod głosowanie.  Za przyjęciem uchwały 
głosowało 12 radnych, 1 – przeciw (E. Grabowski), 0 – wstrzymujących się. 
 
Uchwała Nr LI/316/2023 w sprawie wspólnego przygotowania i realizacji projektu 
partnerskiego pn. „Rozwój infrastruktury dla ruchu niezmotoryzowanego poprzez budowę 
dróg rowerowych Busko-Zdrój – Solec-Zdrój” - w załączeniu.  
 
  
 Ad.11. Wolne wnioski i zapytania: 
 
Przewodniczący Paweł Patrzałek: 
- ustala czas całej wypowiedzi na 15 minut. 
 
Radny Eryk Grabowski: 
- składa wniosek formalny o wydłużenie czasu wypowiedzi do 20 minut. 
 
Przewodniczący Rady poddał złożony wniosek formalny pod głosowanie. Za przyjęciem 
wniosku głosował 1 radny (E. Grabowski), 11 radnych było przeciw, 1 radny wstrzymał się od 
głosu (J. Powroźnik). Przewodniczący Rady poinformował, że wniosek formalny nie uzyskał 
aprobaty.  
 
Radny Grzegorz Lasak: 
- proponuje, aby planując przyszłoroczny budżet, znaleźć środki na renowację cmentarza  
w Solcu; 
- wyłożyć kostką trawiastą zatoczkę przy cmentarzu; 
- przypomniał o złożonej przez kuracjuszy skardze na zadymienie powietrza w Solcu  
i przytoczył jej fragment. Chce wiedzieć, gdzie jest umiejscowione urządzenie do pomiaru 
czystości powietrza. Jeżeli jest zbyt daleko od centrum, to zwraca się z wnioskiem o jego 
przeniesienie bliżej uzdrowiska; 
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- przy rewitalizacji zalewu uzbierało się sporo ziemi ze skarp. Można by nią zasypać dół na 
placu gminnym przy drodze na Magierów; 
- brak oświetlenia na ulicy Żeromskiego oraz od cmentarza w kierunku Piasku; 
- przy drodze do kościoła znajduje się obiekt, któremu grozi rozbiórka. Osoba, która prowadzi 
w nim działalność gospodarczą boi się o swoje miejsce pracy. Aby jej pomóc, proponuje 
opracować projekt stanowiska rady do Powiatowego Inspektoratu Nadzoru Budowlanego, 
żeby wstrzymać tę rozbiórkę.  
 
Radny Eryk Grabowski: 
- rozbiórka budynku nie spowoduje utraty pracy, lokal można wynająć w innym miejscu; 
- przy przejściu dla pieszych na skrzyżowaniu ul. Sienkiewicza i ul. Cichej od strony 
Delikatesów jest zbyt wysoki krawężnik. Osoba poruszająca się na wózku nie ma możliwości 
wjechania na chodnik; 
- z pieniędzy przeznaczonych na „gądkówkę” można kupić np. gilotynę. Są również inne drogi 
na terenie gminy. Poza tym, jeżeli ktoś wybudował firmę w szczerym polu na zniesionych 
terenach zalewowych i stać go na zrobienie drogi, to po co wyciąga rękę po dofinansowanie; 
- do tej pory nie ma obiecanego chodnika Wełnin-Klucz. Miał on powstać w ramach projektu 
budowy chodnika w Wełninie; 
- dlaczego pomost na zalewie od strony lasu nie został usunięty i dlaczego nie wyłożono 
skarpy ażurami; 
- kto i kiedy naprawi ul. Leśną i ul. Nad Zalew, zniszczone przez samochody ciężarowe 
dojeżdżające do realizowanej tam inwestycji; 
- jakie środki finansowe zostały przeznaczone na pielęgnację zieleni na terenie parku i 
zalewu; 
- dlaczego nie wyznaczono osoby do pełnienia funkcji Sekretarza Gminy; 
- dlaczego na ul. Szkolnej odbywają się biegi dzieci i młodzieży w ramach zajęć szkolnych . 
Zamiast placu przy szkole można było wybudować bieżnię; 
- dlaczego do tej pory nie została udostępniona mu dokumentacja, o którą wnioskował w 
ramach ostatniej interpelacji. Dlaczego jest z tym teraz problem; 
- prosi o przedstawienie tematyki spotkania z Wodami Polskimi; 
- prosi o reakcję w sprawie usunięcia usterek na drodze w Wełninie. Droga „odspaja” się od 
krawężnika, w okolicach boisku zapadają się krawężniki, nadal są zastoiska wody; 
- raz w tygodniu urząd gminy powinien pracować dłużej, np. do 17:00 lub 17:30; 
- kiedy skończą się braki w dostawach energii i wody na ul. Partyzantów; 
- na Radzie Powiatu padły słowa, że uchwała została podjęta, co potwierdził również pan 
Lasak; 
Prosi o dołączenie pytań do Protokołu.  
 
Lista 15 pytań w załączeniu. 
 
Radny Jan Powroźnik: 
- po budowie kanalizacji droga na Sieradzkiej wymaga remontu. Można by ją również 
przedłużyć; 
- eternit zalega przy drogach. Czy będą jakieś środki na jego usunięcie; 
- podobno nie działają hydranty w Magierowie; 
- rów od Żukowa w stronę Zborowa nie odprowadza wody; 
- droga Piasek-Żuków wymaga remontu. 
 
Radny Marcin Nurek: 
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- prośba mieszkańców ul. Nad Stawem o budowę parkingu. 
 
Radna Renata Domańska: 
- remont drogi w stronę Zołczy. Droga jest rozjeżdżona i konieczne jest ponowne położenie 
asfaltu; 
- remont przepustu na drodze w kierunku Zołczy na rozjeździe na Wójczę. 
 
Radny Marian Mastaliński: 
- konieczność budowy chodnika przy drodze Kików-Zborów. Jest to droga bardzo 
uczęszczana, bez poboczy, ze słabą widocznością po zmroku. 
 
Radny Paweł Koźbiał: 
- brak oświetlenia w środkowej części Strażnika; 
- konieczność usunięcia wycieków wody na drodze koło cmentarza- w okresie zimowym to 
oblodzenie stanie się utrudnieniem. 
 
Radny Łukasz Madej: 
- popiera budowę chodnika przy drodze Kików – Zborów oraz dłuższą pracę urzędu. 
 
Radny Eryk Grabowski: 
- budowa parkingu przy ul. Nad Stawem spowoduje ponowne wylewanie się wody. 
Konieczne jest pogłębienie rowu i wykonanie przepustu przy skrzyżowaniu z ul. Kościuszki; 
- popiera budowę chodnika przy drodze Kików – Zborów. 
 
Radny Stanisław Żelazny: 
- mieszkańcy Świniar są przeciwni powstaniu farmy fotowoltaicznej. Jej budowa 
zaplanowana została praktycznie pośrodku miejscowości. Czy będzie wyrażona zgoda na jej 
powstanie; 
- zgłasza potrzebę zorganizowania miejsca spotkań dla mieszkańców Ludwinowa. Może być 
to plac zabaw lub altanka; 
- kanał Nida jest zarośnięty- prosi o zgłoszenie tego do odpowiedniej instytucji; 
- dziwi się, że dotacja do drogi stała się takim problemem. Chodzi chyba o wywołanie jakiejś 
sprzeczki, kłótni. Uważa, że firma w Ludwinowie jest dobrze usytuowana. Nie przeszkadza 
innym mieszkańcom.  
 
Radny Włodzimierz Grabda: 
- w Piasku niektórzy mieszkańcy chodzą jeszcze po kamieniach, a Radny ciągle wnioskuje o 
naprawę chodnika w Wełninie.  Ingeruje w sprawy mieszkańców Piasku. Spotkanie z geodetą 
było i nie można mówić, że go nie było; 
- wnioskuje o wylanie asfaltem 3-3,5 metrowego odcinka drogi; 
- konieczna wycinka zadrzewień przy drodze w stronę Żukowa. 
 
Radny Marcin Nurek: 
- tak humorystycznie doda, że jest pewien plus tej drogi. Jak zapytał kolegę Eryka, czy ta 
droga jest według niego zrobiona dobrze, to odpowiedział, że tak.  
 
Przewodniczący Paweł Patrzałek: 
-  czy jest możliwość utworzenia na zalewie kąpieliska; 



11 

 

- przy GCKu prężnie działa Klub Seniora. Zachęca do obejrzenia zorganizowanej przez Klub 
wystawy Masek Karnawałowych oraz do włączenia się mieszkańców w jego prace; 
- 19 października odbyło się spotkanie Stowarzyszenia Towarzystwo Przyjaciół Ziemi 
Soleckiej, w czasie którego omówiono planowane działania związane z tworzoną koncepcją 
Smart Village. Przybliżył zgłoszone podczas spotkania pomysły. Jest to m.in. rozbudowa 
skatparku, rozbudowa monitoringu, zakup sprzętu wodnego czy powstanie stacji ładowania 
pojazdów elektrycznych. Zachęca wszystkich do wypełnienia związanej z projektem ankiety; 
- brak oświetlenia na ul. Żeromskiego; 
- konieczność przeniesienia czujnika powietrza bliżej centrum; 
- na stronie gminy zawieszona była informacja dot. prawidłowych metod palenia w piecach. 
Należy ją ponownie wyeksponować na głównej stronie; 
- do Rady Gminy wpłynęło pismo z firmy DB Budownictwo odnośnie niewypłacenia przez 
gminę wynagrodzenia dla wykonawcy parku. Prosi o kilka słów w tym temacie. 
 
Przewodniczący Rady Powiatu Andrzej Gądek: 
- zanim przystąpiono do budowy drogi w Ludwinowie, na terenie gminy dwukrotnie dawano 
nawierzchnię na drogi. Na terenie gminy Solec jest tylko 1200 m tej drogi, reszta jest na 
terenie gminy Nowy Korczyn. Za drogę płaci tak naprawdę podatnik i można sprawdzić, ile 
wymieniana firma wpłaca podatku do urzędu gminy. Mówi, że rząd nie daje pieniędzy, bo w 
porównaniu z tym, co było dawniej, powstaje bardzo mało dróg. Powiat z Polskiego Ładu 
otrzymał 8 mln na 650 km dróg powiatowych, gmina Solec 1 mln 900, a gminy ościenne 
otrzymały po 9 mln; 
- wszystkie otrzymane zgłoszenia przekaże do PZD; 
- uważa, że nie można mówić o powiedzeniu nieprawdy na Radzie Powiatu. Starosta się 
wypowiedział w kwestii dofinansowania, a on to potwierdził; 
- w tej kadencji w Wełninie zrobiono bardzo dużo; 
- zawsze stara się, aby gmina Solec wyglądała jak najlepiej od strony powiatu. To nie tylko 
drogi i chodniki, ale też np. służba zdrowia czy domy dziecka. 
 
Sołtys E. Kulik: 
- konieczność wylania asfaltu wokół studzienki na ul. Łąkowej; 
- zwraca się do Pana Grabowskiego- jest 5 rok radnym, a ona jeszcze nie słyszała dobrej 
opinii o żadnej robionej inwestycji. 
 
Radny B. Pietrzyk: 
- droga z Zagaja Kikowskiego jest w gruntach Zagaja, a nie Kikowa; 
- należy zabezpieczyć w jakiś sposób skrzyżowanie, na którym miał wypadek, aby nikt inny 
nie ucierpiał; 
- lustra na Zagaju zrobione są z funduszu soleckiego, a nie przez pana Gądka. 
 
Sołtys M. Pompa: 
- należy przedłużyć asfalt na odnodze Sieradzkiej. 
 
Sołtys R. Nega: 
- przypomina o drodze Zborów-Włosnowice i o chodniku przez Włosnowice. 
 
Wójt: 
- w zatoczce przy cmentarzu nie można zrobić parkingu, może uda się chodnik; 
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- spróbuje zabezpieczyć w projekcie budżetu środki na prace konserwatorskie na cmentarzu, 
jednak to Rada przyjmuje budżet. Należy się również zastanowić nad uchwałą o dotacjach na 
prace konserwatorskie; 
- skarga na dym z uzdrowiska została przekazana do powiatu buskiego i tam toczy się 
postępowanie. Gmina zwróciła się do powiatu o przeprowadzenie szczegółowych badań; 
- urządzenia pomiarowe są na budynkach urzędu gminy i szkoły; 
- ziemię z rewitalizacji zalewu może utylizować wykonawca, może ona być przemieszczana 
tylko w ramach zadania; 
- będzie robiony przetarg na oświetlenie. Na ulice Żeromskiego, Sienkiewicza, Ogrodową i 
Polną są projekty. Poszło również zapytanie o warunki na Dąbrówkę oraz Kików - 
Zakamieniec; 
- obiekt do rozbiórki- są inne lokale do wynajęcia; 
- wniosek o obniżenie krawężnika przy skrzyżowaniu ul. Cichej i ul. Sienkiewicza został 
przekazany do powiatu; 
- tereny, na których usytuowano firmę w Ludwinowie nie są terenami zalewowymi; 
- usunięcie pomostu przy zalewie nie było przewidziane; 
- ul. Leśna jest drogą publiczną i każdy, kto nią jeździ, to z niej korzysta. Wiemy, kto ją popsuł 
na końcu, jest na to dokumentacja.  
 
Radny Eryk Grabowski; 
- droga Wełnin – Brzostków jest spękana i wymaga naprawy. 
 
Wójt: 
- w sprawie biegów na ul. Szkolnej zwróci się do Pani Dyrektor; 
- na udostępnienie dokumentów dla Radnego zostanie wyznaczony termin; 
- zgłoszenia dot. usterek na drodze powiatowej są przesyłane do powiatu; 
- zmiana godzin pracy urzędu wymaga zmiany regulaminu organizacyjnego. Być może w 
przyszłym roku uda się to wprowadzić; 
- na dostawy energii nie ma wpływu, awarie w dostawie wody są jak najszybciej usuwane; 
- przy ul. Nad Stawem są tylko domy prywatne i trzeba zastanowić się, czy parking jest tam 
potrzebny. Rów odwadniający przy tej ulicy jest wystarczający; 
- chodnik przy drodze Kików – Zborów jest priorytetem, bo ruch na tej drodze rzeczywiście 
jest duży. Ze względu na odcinek na Pułankach jest to jednak dość trudna sprawa; 
- nie wie, jak skończy się temat farmy fotowoltaicznej, nie może bezpodstawnie przedłużać 
sprawy; 
- aby zorganizować miejsce dla mieszkańców Ludwinowa, musi być grunt pod nie. Może to 
być dzierżawa, użyczenie, sprzedaż. W tej sprawie, to mieszkańcy muszą się dogadać; 
- udrożnienie kanału Nida zostanie zgłoszone; 
- wylanie asfaltu planowane było po kanalizacji, ale jej temat się odsuwa, ponieważ gmina 
nie otrzymała środków na realizację takiej inwestycji; 
- wycinka drzew zostanie zgłoszona do powiatu; 
- trzeba się zastanowić, czy stać nas na kąpielisko, biorąc pod uwagę coraz większe w tym 
względzie obostrzenia; 
- popiera wniosek dot. Klubu Seniora; 
- zachęca do wypełnienia ankiety związanej ze Smart Village; 
- dla każdego nowego miejsca dla stacji monitorującej powietrze konieczne jest zapewnienie 
infrastruktury; 
- informacja na temat sposobów palenia zostanie ponowiona; 
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- od firmy DB Budownictwo dostaliśmy pozew, mamy 21 dni na odpowiedź. Uważa, że gmina 
ma rację w tej sprawie, poparte jest to dokumentacją. Firmie zapłacono za to, co zostało 
odebrane; 
- droga przy kanalizacji na Sieradzkiej była poprawiana. Zobaczymy, czy będzie stać nas na 
położenie tam asfaltu; 
- zbiórka eternitu, podobnie jak w zeszłym roku, zostanie przeprowadzona ze środków 
własnych. Byliśmy na liście rezerwowej w FOŚIGW, ale wyznaczony nam termin był nierealny 
do zrealizowania; 
- rów przy drodze Zborów – Żuków oraz droga Piasek – Żuków zostaną zgłoszone; 
- droga Piestrzec – Zołcza podobnie. Przepust w Zołczy – zgłoszenie już poszło, ale przypomni 
jeszcze raz; 
- w Strażniku nie ma słupów i to stanowi problem braku oświetlenia. Nie ma nawet miejsca 
na posadowienie słupów w drodze. Można z funduszu sołeckiego zakupić lampę z 
fotowoltaiką; 
- dopyta się o asfalt przy studzience na ul. Łąkowej; 
- droga na Zagaju Kikowskim – prosi o rozmowę z sołtysem; 
- wniosek o oznakowanie skrzyżowania drogi powiatowej z ul. Polną poszedł już do powiatu 
– sprawdzi to; 
- o drodze Zborów – Włosnowice powiat wie; 
- PSP co roku robi przegląd hydrantów; 
- za pracę urzędu odpowiada wójt, są osoby wyznaczone do pełnienia obowiązków 
Sekretarza Gminy. 
 
Przewodniczący rady Powiatu Andrzej Gądek: 
- podziękował pani sołtys z Piestrzca oraz pani sołtys z Ludwinowa za organizację spotkań 
integracyjnych. Zaznaczył, że pieniądze z funduszu sołeckiego Ludwinowa są przeznaczane na 
odmulanie rowów i tłuczeń, a nie na jedzenie. Pieniądze publiczne powinny być 
wydatkowane racjonalnie.  
- za budowę chodnika odpowiada Pan Starosta i Zarząd Powiatu. 
 
Z-ca Wójta: 
- w ramach wyjazdu studyjnego zorganizowanego przez Wody Polskie zapoznano się  
z koncepcją przeciwpowodziową górnej Wisły (odcinek od Sandomierza do Zawichostu)  
i obejrzano, w jaki sposób została zorganizowana ochrona przeciwpowodziowa Odry, czyli 
polder Racibórz, polder Buków i cała infrastruktura miasta Wrocławia; 
- alejki wykonywane są zgodnie z dokumentacją projektową. Przypomniał, że to Rada podjęła 
decyzję, aby projekt rewitalizacji i zakres robót zrealizować w ramach możliwych środków.  
 
  Ad.12. W związku z wyczerpaniem się porządku obrad, Przewodniczący Rady Gminy 
Paweł Patrzałek zakończył LI Sesję Rady Gminy Solec-Zdrój. 

 

Protokołowała:                                                                                                     Przewodniczący Rady 
Monika Dybał                                                                                                                 Paweł Patrzałek 
 
 
 

 
 


